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Příloha: Krematorium

Proměny čekají další dvě školkové
zahrady

Po revitalizaci školkových zahrad v Loučné a na Liberecké přijdou na řadu zahrady MŠ Oldřichovská 
a MŠ Donín. Vzhledem k velké ploše obou zahrad je jejich úprava rozdělena do dvou etap. I každá 
z nich ale prostředí pro výuku a hry dětí zásadním způsobem vylepší. 

Nejcennějším prvkem zahrady na Oldřichovské je její „zelený“ charakter s řadou vzrostlých stromů
a keřů. Velký potenciál zahrady bude úpravami a doplněním vhodných prvků dále rozvíjen. Koncept
pro obě dvě etapy počítá s tím, že vzniknou zóny pro volnou hru, společnou výuku, tvorbu a „kutění“,
pěstování, pozorování a také různé pohybové aktivity. Nepůjde tedy o to zaplnit zahradu herními
prvky. Podstatou je spíše vytvoření zázemí pro pobyt na zahradě. V první etapě se revitalizace týká plo-
chy nalevo od hlavního vstupu a plochy za budovou školky. Vznikne nový altán, jakási venkovní
učebna. Doplní jej živý altán z vrbového proutí. Vzniknou záhony s jahodami, přibudou rybízy, mali-
níky a ostružiníky. Zcela novým prvkem budou také úkryty pro drobné živočichy, krmítka a ptačí
budky.

Pro hry a pohybové aktivity poslouží písková duna s budkami, úkryt ve stávajícím skluzavkovém
svahu nabídne jeskyně. Přibudou prvky pro rozvoj rovnováhy a obratností, jako třeba balvany, větve,
můstek. Úspěch by měl u dětí mít vysazený dub zimní, který bude tvarován tak, aby mohl být využí-
ván k lezení. Přístřešek Kutilov zase nabídne dostatek stavebních materiálů pro budování všeho druhu.
Celá hranice řešené části zahrady bude osazena smíšeným živým plotem složeným z pustorylu, me-
ruzalky, lísek, klokočí, šeříku, opletky a vrby nachové.

Zahrada MŠ Donín se od té na Oldřichovské zásadně liší. Zeleň je zde zastoupena podstatně méně
a převládají na ní jen herní prvky. 1. etapa obnovy školkové zahrady v Doníně proto počítá s větší 
modelací terénu a i větší výsadbou. Přibudou tedy terénní vlny s písečnou dunou, několika pahorky 
a úkryty. Zachována bude svahová skluzavka. Pokračování na straně 3

100 let republiky
I v Hrádku nad Nisou se připojujeme 
k oslavám vzniku samostatného Česko-
 slovenska. Protože sté výročí je vskutku
mimořádné, budou oslavy rozděleny
do dvou dnů. Narozeninový večer za-
čne v sobotu 27. října v 17 hodin 
v Chrámu Pokoje. Budete si moci pro-
jít stovkou významných událostí z po-
sledního století ve městě, vybraných 
z městských kronik. Dále stovkou 
okamžiků, které budou prezentovat
fotografie. Půjde o záběry starší, ale 
i poměrně nedávné, pamětnické,
takže určitě vznikne prostor pro vzpo-
mínání. Jedna z událostí z dějin města
bude ztvárněna i divadelně. Součástí
narozeninového večera bude také
stovka přání pro město a živé hudební
vstupy. Pro zpestření s sebou můžete
přinést domácí štrůdl nebo koláče.
Teplé nápoje budou připraveny.

V neděli 28. října položí v 15.30 zá-
stupci města a vojenské posádky na
Grabštejně květiny u pomníku Obě-
tem válek ve Školní ulici. V 16 hodin
bude slavnostně otevřen Jubilejní sad
sta ovocných stromů, ke kterému se
nejsnáze dojde z Oldřichovské ulice po
cestě za školkou. A v 17 hodin budou
předávány Ceny města Hrádek nad
Nisou v obřadní síni městského úřadu.



lnformace z radnice
Usnesení rady města
14. schůze rady města
14. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 5. září, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila smlouvu o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu Stát-

ního fondu dopravní infrastruktury pro rok 2018 na akci „Hrádek nad
Nisou – Zvýšení bezpečnosti u ZŠ Donín“, při celkových nákladech
na akci 1 233 499,54 Kč a výši finančního příspěvku 948 000,00 Kč

— schválila cenovou nabídku společnosti BON JOUR ILLUMINATION,
s. r. o., Praha 5 na dodávku Obnovy a doplnění světelného vánoč-
ního osvětlení pro rok 2018 za celkovou cenu 363 849 Kč vč. DPH

— schválila zveřejnění záměru prodeje pozemků v průmyslové zóně 
v Hrádku nad Nisou označované jako „PZ NISA3point“, ve formě vy-
hlášení veřejné soutěže o nejvhodnější nabídku na uzavření smlouvy
o koupi pozemku se stanovenými podmínkami, když samotný záměr
prodeje bude samostatný dokument zveřejněný na úřední desce, do
kterého budou odkazem vtaženy podrobné podmínky veřejné sou-
těže o nejvhodnější nabídku na uzavření kupní smlouvy k pozem-
kům, to vše tedy bez použití „Zásad prodeje pozemků ve vlastnictví
města Hrádek nad Nisou.“ 

15. schůze rady města
15. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 19. září, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila dodavatele na zajištění přípravy a zpracování dokumentace,

dle vyhlášených podmínek Ministerstva školství, tělovýchovy a sportu
pro rok 2018, pro projekt Rekonstrukce sociálního zázemí sokolovny –
Hrádek nad Nisou, a to společnost INGSPORT, s. r. o., v celkové výši
odměny 158 012,69 Kč včetně DPH 

— schválila přijetí účelového finančního příspěvku ve výši 175 000 Kč 
z Ministerstva kultury, programu Podpora obnovy kulturních pamá-
tek prostřednictvím obcí s rozšířenou působností, na obnovu nemo-
vité kulturní památky sousoší Piety v Doníně

— schválila dodavatele veřejné zakázky s názvem „Dodavatel osobních
ochranných prostředků požární ochrany – kompletní zásahový oděv,
zásahové rukavice“, a to společnost SDH plus, s. r. o., Sychrov, za cel-
kovou nabídkovou cenu 114 216,38 Kč vč. DPH 

— schválila přijetí dotace z Dotačního fondu Libereckého kraje, Pro-
gramu 1.1: Podpora jednotek požární ochrany obcí Libereckého kraje
na projekty:
Obnova osobních ochranných prostředků požární ochrany – zása-

hové obleky a rukavice ve výši 57 254 Kč a zajištěném spolufinan-
cování ve výši 59 591 Kč

Částečná oprava CAS 32 T 815 ve výši 300 000 Kč a zajištěném spo-
lufinancování ve výši 1 700 000 Kč 

Oprava hasičské zbrojnice na Dolním Sedle ve výši 174 000 Kč a za-
jištěném spolufinancování ve výši 407 123 Kč.

— schválila podanou žádost o podporu v rámci projektu „Mezinárodní
fotbalový turnaj mládeže Hrádek nad Nisou 2019“ do Programu In-
terreg V-A Česká republika – Polsko, v rámci Fondu mikroprojektů
Nisa-Nysa, v celkové výši způsobilých výdajů 18 692,60 Eur (467 315 Kč),
předpokládané výši dotace 15 888,71 Eur (397 217,75 Kč) a spolufi-
nancování z rozpočtu města ve výši 2 803,89 Eur (70 097,25 Kč), při
kurzu 1Euro = 25 Kč

— schválila rozhodnutí o poskytnutí dotace na projekt „Analýza rizik
ohrožení povrchových a podzemních vod chemickými látkami po-
užívanými při provozu přádelny brownfield Bekon – Hrádek nad 
Nisou“, vydané Ministerstvem životního prostředí, o celkových ná-
kladech projektu 916 034,80 Kč, dotaci 778 629,58 Kč a finančních
prostředcích z rozpočtu města ve výši 137 405,22 Kč

— schválila dodavatele veřejné zakázky „Hrádek nad Nisou – víceúče-
lové hřiště sídliště Pod tratí – opakované zadání“, a to společnost 
Profil Plus, s. r. o., Dlouhý Most, za celkovou cenu 2 024 313 Kč vč. DPH

— schválila dodatek ke smlouvě na akci „Hrádek nad Nisou, mobilita –
Kulturní dům, odstranění bariér“, předmět dodatku je specifikace 
nepředvídatelných víceprací včetně úpravy celkové ceny díla. Celková
cena díla bude navýšena o cenu víceprací (po odečtení méně prací
708 675,26 Kč s DPH), tedy o částku 585 682,03 Kč bez DPH

— schválila vyhlášení sběrové soutěže pro základní a mateřské školy pro

rok 2018/2019 s tím, že odměněny budou čtyři nejlepší kolektivy ma-
teřských škol, pět nejlepších kolektivů základních škol, pět nejlepších
jednotlivců z celého města sbírajících všechny komodity, dále pak 
tři nejlepší jednotlivci v jednotlivých komoditách, sbírané komodity
jsou: PET–lahve, Tetrapack, papír

— schválila prodej nepotřebné opotřebené pojízdné stříkačky – přívěsu
PPS12, rok výroby 1968, Obci Višňová za kupní cenu 270 Kč bez DPH

— schválila vzorovou smlouvu na výpůjčku kontejnerů IBC o objemu 
1 000 litrů jako nádrží na užitkovou vodu, určených pro obyvatele
Václavic.

9. mimořádná schůze rady města
9. mimořádná schůze rady města v roce 2018, konaná dne 26. září, se
zabývala těmito záležitostmi:
— schválila návrh dodatku č. 1 ke smlouvě na akci Rekonstrukce sociál-

 ního zázemí Sokolovny – Hrádek nad Nisou s firmou VERSANA, s. r. o.,
kde je předmětem dodatku úprava termínu dokončení jednotlivých
stavebních objektů, specifikace méněprací a víceprací včetně nepře-
dvídatelných prací, kdy cena díla bude navýšena o cenu vypočítaných
víceprací 199 422,46 Kč vč. DPH. Dodatek dále zahrnuje zahájení re-
alizace etapy 2 objektu spojovací krček, kdy celková cena za dosud re-
 a lizované stavební objekty z celkové ceny smlouvy činí 7 886 564,51 Kč
vč. DPH.

— schválila dodavatele veřejné zakázky Revitalizace části herních za-
hrad při MŠ Oldřichovská a MŠ Donín, a to společnost JIB, s. r. o.,
Brandýs nad Labem, za celkovou cenu 2 348 675,46 Kč vč. DPH

— schválila přidělení zakázky Doopravy vjezdů na Donínském chodníku
firmě Baslet, s. r. o., za cenu celkem 154 819,50 Kč včetně DPH

— schválila dodavatele veřejné zakázky „Stromy v Trojzemí – revitali-
zace aleje Žitavská a propagace přírodního dědictví“ a „Uhelná – Re-
vitalizace aleje a úprava prostranství pro turisty“, a to firmu JIB, s. r. o.,
Brandýs nad Labem, za celkovou cenu 1 123 656,60 Kč s DPH 

— schválila dodavatele veřejné zakázky v zjednodušeném podlimitním
řízení „Komunitní centrum Hrádek nad Nisou – opakované zadání“
(rekonstrukce Schubertovy vily), a to firmu Trigema Building, a. s.,
Praha 5 – Stodůlky za celkovou cenu 39 608 208,51 Kč vč. DPH 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci Vybudování dětské
skupiny v Hrádku nad Nisou – Stavba, předmět dodatku je specifi-
kace nepředvídatelných víceprací včetně úpravy celkové ceny díla. 
V závislosti na výše uvedených skutečnostech bude navýšena celková
cena díla o cenu víceprací (po odečtení méně prací 726 822,03 Kč 
s DPH), tedy o částku 600 679,37 Kč bez DPH. 

— schválila dodatek č. 1 ke kupní smlouvě na akci Vybudování dětské
skupiny v Hrádku nad Nisou – Interiér, předmětem dodatku je spe-
cifikace nepředvídatelných víceprací a méně prací včetně úpravy cel-
kové ceny. V závislosti na skutečnostech bude ponížena celková cena
o cenu méně prací (po připočtení víceprací 22 094,60 Kč s DPH),
tedy o částku 18 260,00 Kč bez DPH. Výsledná cena díky tomuto po-
nížení činí 600 426,00 Kč s DPH.

— vzala na vědomí uvolnění z funkce velitele JSDH Hrádek nad Nisou
pana Mottla na vlastní žádost, a to ke dni 30. 9. 2018. Vzala na vědo -
mí návrh na osobu nového velitele, kterým je pan Zima, a to i v sou-
ladu s návrhem občanského sdružení působícího na úseku požární
ochrany v našem městě. Vzala na vědomí jmenování pana Zimy jako
velitele Jednotky sboru dobrovolných hasičů města Hrádek nad Ni-
sou po obdržení příslušného vyjádření hasičského záchranného
sboru kraje.

16. schůze rady města
16. schůze rady města v roce 2018, konaná dne 3. října, se zabývala 
těmito záležitostmi:
— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra, Programu prevence kri-

 minality na místní úrovni 2018 na projekt „Hrádek nad Nisou – zefek -
tivnění MKDS ul. Nádražní – Sokolská – Liberecká“ ve výši 265 780 Kč
a zajištěném spolufinancování ve výši 42 449 Kč v souladu s vyda-
ným Rozhodnutím o poskytnutí dotace ze dne 17. 9. 2018

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli ARBOR – 
spolek pro duchovní kulturu, Česká Lípa ve výši 20 000 Kč na pod-
poru akce „PURGATIO aneb očistné putování Čechami a Saskem“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města p. Podzimkovi ve výši
20 000 Kč na úhradu nákladů spojených s účastí na sportovních 
akcích v roce 2018 – extrémní překážkové závody (startovné, doprava,
ubytování) 
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— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města p. Jindrovi ve výši 
25 000 Kč na úhradu nákladů spojených s účastí na Mistrovství světa
v terénním triatlonu na Hawaii 

— schválila dodání, montáž a obměnu dožitých herních sestav na dět-
ském hřišti Zlatá Výšina za prvky firmy SAPEKOR, s. r. o., za celkovou
cenu 661 507 Kč včetně DPH bez montáže 

— schválila přidělení zakázky „Úprava odstavné a manipulační plochy
v ul. Rybářská na p. p. č. 1810 firmě Baslet, s. r. o., ve výši 285 097 Kč
včetně DPH.

Ze zasedání zastupitelstva města
8. zasedání zastupitelstva města
8. zasedání zastupitelstva města v roce 2018, konané dne 26. září, se
zabývalo těmito záležitostmi:
— schválilo převod silnic, které jsou ve vlastnictví Libereckého kraje, ve

správě Krajské správy silnic Libereckého kraje do svého majetku: 
ev. č. III/2719 v délce 1,059 km v k. ú. Hrádek nad Nisou (část ul. Hu-
sova a Oldřichovská ul.), III/27110 v délce 1,905 km v k. ú. Oldřichov
na H., III/2712 v délce 2,507 km v k. ú. Václavice u Hrádku nad Ni-
sou (spojovací silnice Bílý Kostel – Hrádek nad Nisou přes Pekařku)

— schválilo přijetí daru pozemků pod chodníkem Liberecká ul. a Do-
nínská ul., které byly ve vlastnictví Libereckého kraje

— souhlasilo s podáním návrhu na prohlášení Grösselovy kaple na 
p. p. č. 163 k. ú. Hrádek nad Nisou (Žitavská ulice) za kulturní památku

— schválilo změnu rozpočtu města 2018 č. 9. Rozpočet města 2018 po změ -
ně č. 9 má stanoven celkový objem příjmů částkou 173 483 956,04 Kč,
celkový objem výdajů částkou 314 119 705,04 Kč a salda ve výši 
140 635 749 Kč ve třídě financování.

310. ãíslo,říjen 2018ze společnosti

Městská knihovna na několik
měsíců zavírá

Zatímco na Horním náměstí pokračuje výstavba nové knihovny, rozbíhá
se zároveň rekonstrukce Schubertovy vily, kde dosud městská knihovna
sídlí. Pro čtenáře to znamená nepříjemnost: několik měsíců se budou
muset obejít bez půjčování knih a časopisů. Prostory v Schubertově vile
je potřeba vyklidit a umožnit tak zahájení prací na rekonstrukci. A bu-
dova nové knihovny bude dokončena nejdříve na jaře. 

Poslední výpůjčky budou možné v posledním říjnovém týdnu. Poté
proběhne stěhování knihovny do skladu. Novostavba by měla být do-
končena na sklonku zimy. V dalších týdnech bude potřeba umístit knihy
a periodika do nových prostor.

V mezidobí proběhne kompletní revize knižního fondu, knihy budou
postupně přebalovány a všechny budou vybaveny čipem. V nové knihov -
ně čipová technologie nahradí dosud užívané čárové kódy. To umožní
nasazení bezpečnostních rámů, ale také snadnější vyhledávání a kontro -
lu knižního fondu.

Čtenáři se tedy mohou těšit do nových prostor. Ani v mezidobí 
nepřestane knihovna pořizovat nové knihy a časopisy s dlouhodobější
informační hodnotou, takže čtenáře po znovuotevření bude čekat řada
novinek, která snad alespoň částečně vykompenzuje několik měsíců bez
možnosti půjčování knih.

Pokud má některý ze čtenářů vypůjčené knihy v době před 20. říjnem,
prosíme o jejich vrácení do konce listopadu do informačního centra na
Horním náměstí.

Nový velitel hrádeckých hasičů
K poslednímu září rezignoval na post velitele Jednotky sboru dobrovol-
ných hasičů v Hrádku nad Nisou Ing. Jaromír Mottl. Za 14 let, kdy tuto
funkci vykonával, odvedl u hasičů obrovské množství práce, za kterou
zaslouží velké poděkování. K období jeho vedení hrádeckých hasičů se
vrátíme v jednom z dalších čísel HRÁDECKA formou rozhovoru.

Novým velitelem byl po volbách, které v hrádecké jednotce hasičů
proběhly, jmenován Jakub Zima. Zhostil se nelehkého úkolu, kterým ve-
dení jednotky bezesporu je. Přejeme mu hodně sil a energie, kterou
bude určitě potřebovat.

Proměny čekají další dvě
školkové zahrady

Dokončení ze strany 1
V teplých dnech se dětem bude určitě líbit vodní svět s balančními 
kameny a vodní pumpou. Novými prvky budou balanční kmen, vrbový
tunel a dvě vrbové chýše. Opět se počítá i s živou částí zahrady v podobě
hmyzích domečků a „jedlé zahrádky“ s kruhovými záhony a živým plotem
z jedlých keřů.

Město na revitalizace obou školkových zahrad získalo podporu z pro-
středků Státního fondu životního prostředí ČR, v rámci Národního pro-
gramu životního prostředí. Předpokládaná cena za obnovu obou zahrad
je 2,4 mil. Kč.

Výsledky komunálních voleb
v Hrádku nad Nisou

Hrádek potřebuje změny!: 82,73 %; 21 mandátů
ANO 2011: 9,01 %; 2 mandáty

Komunistická stranu Čech a Moravy: 8,26 %; 2 mandáty

Volební účast: 45,52 %

Složení 25členného zastupitelstva:
Za sdružení Hrádek potřebuje změny!: Mgr. Josef Horinka, Martin Půta,
Pavel Farský, Petr Dlouhý, ThMgr. Hedvika Zimmermannová, Tomáš Pro-
kop, Věra Baumgartnerová, Jan Krečman, Mgr. Jaroslav Poláček, Ing. Ja-
romír Mottl, Petr Vinklárek, MUDr. Radomír Sekvard, Iva Červená, Pavel
Jindra, MUDr. Ivana Pavlová, Ing. Radek Petr, David Musil, Milan Slezák,
Antonín Raban, Stanislav Dlouhý, Jaroslav Sklenář
Za Komunistickou stranu Čech a Moravy: Karel Pokorný, Jaroslav Holata
Za hnutí ANO 2011: Václav Růžička, Vladislav Řípa 

První dva náhradníci za Hrádek potřebuje změny!: Mgr. Daniela Barto-
šová, Martina Broschinská

První dva náhradníci za KSČM: Miroslav Řezníček, Petr Novák
První dva náhradníci za hnutí ANO 2011: Miroslava Holečková, Aleš

Kmínek
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Pro děti od dvou let byla 
otevřena dětská skupina

Zcela nové prostory ve zrekonstruovaném výměníku v sousedství MŠ Li-
berecká obývá od října tzv. dětská skupina. Zařízení pro děti ve věku od
dvou do tří let nabízí služby rodičům, kteří potřebují nastoupit do za-
městnání, ale jejich dítě by z důvodu věku nemělo nastoupit do klasické
mateřské školy. V dětské skupině, která je věku dětí přizpůsobená vyba-
vením i péčí o ně, se o ně postarají chůvy. A děti mezi svými vrstevníky
vypadají spokojeně. Na přijímání nejsou kladeny zvláštní požadavky,
dítě může mít i plenu. Je však nejvyšší čas její používání odbourávat, což
se také po dohodě s rodiči dětí, které ji ještě používají, děje.

Část zázemí sdílí dětská skupina s mateřskou školou. Výhodou je
mimo jiné školní kuchyně, protože v řadě podobných zařízení v jiných
městech se jídlo přiváží. Dětská skupina má vlastní vchod, ale se školkou
je propojena krčkem.

Pro rodiče znamená umístění dítěte úhradu vyššího „školkovného“ ve
výší 2 000 Kč měsíčně (v mateřské škole se platí 500 Kč měsíčně). A sa-
mozřejmě výdaje na jídlo. Kapacita dětské skupiny je 24 dětí. Hned
zkraje si ale našla dost zájemců, aktuálně ji navštěvuje 18 dětí.

Nový stroj v ulicích města
Po multikáře s řadou kontejnerů a dalších nástaveb přibyl do arsenálu
města další stroj. Už multikára značně ulehčila práci lidem, kteří se sta-
rají o čistotu města, ale zabývají se také údržbou, drobnými opravami
nebo pomáhají při kulturních a sportovních akcích ve městě. 

Sehnat zaměstnance je čím dál těžší, proto se město rozhodlo pořídit
další stroj, který umožní nakládat různé materiály, manipulovat s nalo-
ženými paletami a také sekat trávu. Do konce roku má město multifun k -
ční nakladač Dapper pronajatý a poté jej odkoupí.

Nedostatek pracovních sil přináší i nejistotu, jak to nadále bude 
s tzv. veřejně prospěšnými pracemi. Pracovníci VPP zastali ve městě 
řadu činností při jeho údržbě. Někteří z nich proto najdou u města za-
městnání na klasický pracovní poměr. A strojové vybavení pomůže práci
usnadnit a zefektivnit.

Nové toalety v Besedě jsou
dokončeny

Další z investic do kulturního domu Beseda byla dokončena v říjnu. Ho-
tová je přístavba s toaletami a úprava šatny pro veřejnost. Posledním kro-
 kem, na který se čeká, je kolaudace.

Všechny provedené úpravy sledovaly za cíl učinit sál bezbariérovým.
Nové toalety ale zlepší komfort všech návštěvníků kulturního domu. 
V nadcházející plesové sezoně tak již nebudou hosté mířit na WC spo-
lečná s restaurací, ale bývalým vedlejším vchodem do nové přístavby.
Zde vznikly i toalety pro vozíčkáře. Celá přístavba je zpřístupněna bez-
bariérově. V případě příjezdu tělesně postiženého hosta stačí zaparko-
vat za kulturním domem a zazvonit na obsluhu. 

Změn doznala i šatna pro veřejnost. Splňuje požadavky pro tělesně
postižené, celý prostor byl modernizován. Vyměněny byly také vnitřní
dveře do restaurace, za podium a k toaletám.

Poplatky za inzerci v měsíčníku

HRÁDECKO
formát cena
9 x 2,5 cm (na šířku) 121 Kč
9 x 5 cm (na šířku) 363 Kč
A6 (čtvrtstránkový, na výšku) 605 Kč
A5 (půlstránkový, na šířku) 1 210 Kč
A4 (celostránkový, na výšku) 2 420 Kč
reklamní reportáž cena dohodou
ceny jsou uvedeny včetně DPH
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Předání opravené silnice 
v Oldřichově

V letošním roce proběhla oprava celé komunikace v Oldřichově na 
Hranicích. Její delší část až po mostek přes potok u otočky autobusu je 
v majetku Libereckého kraje, který byl také prostřednictvím Krajské
správy silnic investorem akce. Rekonstrukci zbývající části platilo město
Hrádek nad Nisou. Slavnostní ukončení a předání komunikace proběhlo
1. října v Oldřichově.

Rekonstruovanou komunikaci v Oldřichově na Hranicích nyní převez -
me podle smlouvy do svého majetku město Hrádek nad Nisou. Stejně
tak převezme ještě Oldřichovskou ulici, část ulice Husovy a také úsek sil-
nice z Pekařky do Václavic.

Na sídlišti Pod Tratí přibyla
parkovací místa

Nedostatek parkovacích míst trápí řadu ulic ve městě. Nejhorší je situace
na sídlištích, a to i přesto, že v předchozích etapách revitalizace sídlišť
bylo rozšiřování parkovišť vždy součástí projektu.

Letos přibyla další místa na sídlišti Pod Tratí. Místa pro auta se za-
kousla do tzv. kapky mezi oběma nejvyššími domy, několik míst přibylo
na dohled od Penny. Limitujícím faktorem je tady bohužel to, že ostatní
pozemky v okolí nevlastní město a nedaří se je ani odkoupit. Do budouc -
na je možné zřídit ještě několik málo míst směrem k hrobce, pak už by
ale pravděpodobně musela přijít k realizaci myšlenka parkovacího domu.

Součástí prací na sídlišti bylo také pořízení nového chodníčku u pa-
nelového domu pod prodejnou Penny.

Stejný problém, kam zvláště večer umístit auto, řeší i obyvatelé 
sídliště Liberecká. Plochy, kam rozšířit parkoviště, ještě jsou, ale vždy to
bude na úkor zeleně. Je to tedy otázkou debaty s veřejností. V úvahu 
přichází třeba plocha pod panelovým domem bývalého Vulkanu, zábor
bývalého parčíku nad pekárnou, plocha vedle bývalého výměníku.

Autobusová zastávka 
v Doníně u školy

U donínské školy se začal budovat „záliv“ pro autobusovou zastávku.
Zvýší se tím bezpečnost nejen chodců, protože odpadne objíždění auto-
busu, který dosud zastavoval podél chodníku a auta ho musela objíždět.
Součástí stavby bude i nový přechod pro chodce u školy. 

Součástí této akce je i vybudování nového přechodu pro chodce u do-
nínské školky.

Komunikace na Zlaté Výšině
už mají nové povrchy

V letošním roce pokračovaly opravy ulic a podzemních zařízení na Zlaté
Výšině, v uličkách odbočujících z Oldřichovské ulice a v ulici Polní. Město
na nich spolupracuje s majiteli sítí, tedy Severočeskou vodárenskou spo-
lečností a v případě plynu s Innogy. 

Majitelé domů na Zlaté Výšině se už mohou radovat, rekonstrukce
byla na začátku října dokončena včetně položení nových povrchů. Před-
tím byla rekonstruována kanalizace a vodovod, v ulici Jílová město in-
vestovalo do dosud chybějící kanalizace. Dokončit zbývá ještě povrchy 
v ulici Polní na sídlišti Liberecká, kde byl rovněž rekonstruován vodovod.

Podobně se sdružovaly prostředky v lokalitě Oldřichovské ulice. SVS
hradila rekonstrukci vodovodu a kanalizace, v jedné z uliček se z pro-
středků města budovala kanalizace s přípojkou ke každému domu na-
místo původní sdružené.

„Funguje spolupráce se Severočeskou vodárenskou společností a spo-
lečností Innogy. Posuzujeme, které ulice už potřebují rekonstrukci, pak
jednáme s majiteli podzemních zařízení o jejich opravě a na nový po-
vrch spojíme prostředky. Výsledkem je opravený povrch v celé šíři ulice,
opravené sítě, takže na delší dobu odpadá poškození nových povrchů
případnými opravami a ještě se nám daří ušetřit za povrch vozovky nad
novými sítěmi,“ říká starosta města Josef Horinka.
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Rekonstrukce Koníka je 
dokončena

Po necelém roce byla dokončena druhá etapa rekonstrukce podstávko-
vého domu Koník v Žitavské ulici. Zatímco v první etapě dostala před-
nost střecha a přízemí, nyní se stavělo hlavně v druhém nadzemním
podlaží. Opraveno muselo být především hrázdění obvodových stěn.
Řada dřevěných prvků již byla značně poškozená. Stejně jako v první
etapě byly jednotlivé díly nahrazovány jen v nejnutnější míře, přednost
dostala jejich záchrana. Kopiemi musela být nahrazena i okna. A opra-
veny byly i oba štíty.

Značné změny oproti stavu před rekonstrukcí doznala dispozice dru-
hého nadzemního podlaží. Jak se po zahájení prací ukázalo, většina pří-
ček byla novodobých. Ve snaze vrátit domu v maximální míře původní
podobu byly nadbytečné příčky vybourány. Vznikla zde díky tomu pro-
storná světnice, která je ještě větší než světnice v přízemí. Ze síně vedou
dveře do dvou menších komor. Rekonstruovány byly i podlahy a stropy
a umístěny rovněž do původních poloh. V prvním patře v komoře 
a v síni byly návštěvníkům domu ponechány k prohlédnutí odkryté
ukázky konstrukce hrázdění.

Celý dům dostal nový nátěr s převažující modrou a bílou barvou, zvo-
lenou podle původních zachycených nátěrů a analogií z okolí.

Podstávkový dům Koník je tedy zachráněn. Svou podobou připomíná
v Hrádku kdysi běžný typ domu, kterých zde bývaly desítky. Jak připo-
míná letopočet v korouhvi umístěné na střeše, postaven byl v roce 1812.
V té době se podobných domů stavělo nejvíce. Je součástí našeho kul-
turního dědictví a vzhledem k tomu, kolik podobných staveb zaniklo, je
také jednou z mála připomínek dalším generacím.

Zbývá dokončit úpravy okolí domu a dotáhnout do konce novou 
podobu nároží Žitavské a Nádražní ulice. Oficiálně byl dům veřejnosti
poprvé otevřen 27. září. Přítomni byli hosté z polského města Bole sla-
wiec, který byl partnerem projektu, díky němuž se na rekonstrukci 
domu podařilo získat finanční podporu. V rámci projektu proběhla 
také výstava boleslawiecké keramiky v Bráně Trojzemí a první řemeslná
dílna, zaměřená na výrobu keramiky na hrnčířském kruhu a na její zdo-
bení.

V následujících měsících budou v podstávkovém domě probíhat dílny
pro veřejnost s řadou dalších zajímavých témat.

Rekonstrukce domu byla realizována v rámci projektu Hrádek nad 
Nisou a Boleslawiec na cestě starých řemesel (CZ.11.2.45/0.0/0.0/
16_012/0000912), který je spolufinancován prostřednictvím Fondu mi-
kroprojektů Euroregionu Nisa z prostředků Evropské unie v česko-pol-
ském programu „Interreg V-A Česká republika – Polsko“.

Kam na výlet? 
Pomůže virtuální průvodce

Především turistům, kteří míří na Hrádecko a hledají, kam upnout svou
pozornost, už dva roky pomáhá virtuální průvodce po městě a okolí.
Hodně zajímavého v něm ale jistě najdou i obyvatelé města. Letos byl
průvodce navíc zásadně vylepšen. Přibylo cílů, fotografií a panoramatic-
kých prohlídek.

Na internetových stránkách průvodce jsou po druhé etapě projektu 
k nalezení informace k 35 cílům v Hrádku a v nebližším okolí. Zahrnují
jak památky, tak přírodní zajímavosti. Ke každému z cílů průvodce na-
bízí text, fotografie a tzv. panoramatickou prohlídku, která umožňuje
prohlížet okolí cíle. Zvláště v otevřené krajině je taková prohlídka velice
efektní a doslova vybízí k návštěvě. Texty jsou k dispozici nejen v českém
jazyce, ale také v němčině, polštině a angličtině. Letos byly navíc všechny
texty namluveny rodilými mluvčími. Kdo nechce, nebo třeba nemůže
číst, může si tak pustit komentáře k jednotlivým cílům nebo rovnou ce-
lou audioknihu. 

Samotný systém virtuálního průvodce je rovněž čtyřjazyčný. V menu
návštěvník nalezne i základní informace o městě. Na úvodní straně je
odkaz na panoramatické prohlídky turistických cílů v okolí polské obce
Mysłakowice. Ta byla partnerem projektu, jehož součástí byla i letní pro-
hlídka Mysłakowic a okolí, které se zúčastnili tvůrci průvodce. 

Rozšíření průvodce bylo realizováno díky projektu Přeshraniční turis-
tický systém obcí Hrádku nad Nisou a Mysłakowice – 2. etapa, reg. číslo
projektu CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0001177, spolufinancovaného 
z Fondu mikroprojektů Euroregionu Nisa z prostředků Evropské unie 
v česko-polském programu „Interreg V-A Česká republika – Polsko“.
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Apelujeme na občany Hrádku nad Nisou, aby věnovali větší úsilí třídění
odpadů v našem městě, přece všichni dohromady chceme, aby okolí 
a město, ve kterém žijeme, bylo čisté a třídění odpadu mělo efekt. 
Bohužel při kontrolách nádob se už stalo tradicí, že v kontejnerech na
papír, plast, nápojový karton či sklo je naházeno vše možné, jen ne tento
tříděný odpad, nemluvě o různém odpadu, který je naházený okolo
těchto nádob. Jistě jste již zaregistrovali, že v pravidelném režimu kolem
těchto nádob uklízejí i VPP pracovníci města, a i tak je okolo stále velký
nepořádek. Pokud do kontejneru na papír jeden občan vloží tři velké ne-
rozložené krabice, nedá tak možnost dalším občanům do tohoto kon-
tejneru cokoliv dát. Na každé nádobě je podrobně napsáno, co do kte-
rého kontejneru patří, pokud je nádoba na nápojový karton plná plastů
a plechovek, je to opravdu špatně.

Berte prosím v potaz, že i svoz, úklid a další třídění odpadu z těchto
kontejnerů zpracovávají další lidé a prohrabovat se zbytky shnilého
masa či elektroniky, rozbitého skla, když čekáte, že v těchto kontejnerech
má být čistý tříděný odpad, není příjemné a nelíbilo by se to nikomu 
z nás!

Děkujeme všem, kteří třídí tak, jak se má a záleží jim na okolí, ve kte-
rém žijí!

Směsný komunální odpad
Je podle legislativy veškerý odpad vznikající při činnosti fyzických osob
(domácností), na území obce. Komunální odpad zahrnuje: tuhý komu-
nální odpad, domovní odpad, jedná se o odpad, který není separován,
nebo ho již dále separovat nelze.
Patří sem: použité nebo nepotřebné předměty denní spotřeby nebo je-
jich součásti, zbytky potravin a pochutin a vychladlý popel.
Nepatří sem: nebezpečný a tříděný odpad.
Kam a kdy odpad odevzdat: pro uložení slouží odpadové nádoby 
(60–240 l), kontejnery (340–1 100 l) či pytle (110 l), které se sváží v in-
ter valech 1x týdně.

Tříděný odpad
PET lahve, ostatní plasty, papír, sklo, nápojový karton, kovy, textil.

Stanoviště zvláštních sběrných nádob na tříděný odpad jsou rozmís-
těna po celém městě i jeho okrajových částech. Je jich už 45! Na všech
jsou kontejnery na PET lahve, na většině i kontejnery na papír a na sklo.
Kontejnery na nápojové kartony, jsou asi na polovině stanovišť. Podrob -
ný seznam je na webu města a je součástí vyhlášky č. 3/2015. 

Svoz tříděného odpadu
Svoz tříděného odpadu (PET lahve, papír), probíhá vždy v lichém týdnu
(v režimu 1x za 14 dní), a to ve čtvrtek.

Kontejnery (zvony – barevné sklo / bílé sklo + nádoby 240 l Tetra-
pack), se svážejí v režimu 1x za měsíc.

Tetra Pack z menších nádob se sváží v režimu 1x za 14 dní.
1x týdně probíhá kontrola plnosti těchto nádob a při přetížení se ná-

doby vyvezou dle potřeby.

Druhy tříděného odpadu
Papír – modré kontejnery
Patří sem: noviny, časopisy, karton.
Nepatří sem: znečištěný papír (tedy třeba ani krabice od pizzy), kopí-
ráky, tvrdá vazba z knih.
Kam odpad odevzdat:
– modré kontejnery na papír,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou,
– Motivační program města Hrádek nad Nisou / pytlový sběr s čárovými
kódy,
– Kartonové krabice je třeba před vhozením do kontejneru i pytlů 
sešlápnout.

Barevné sklo – zelené zvony
Patří sem: barevné skleněné lahve, tabulové sklo.
Nepatří sem: čiré skleněné lahve, drátěné sklo, automobilové sklo.

Kam odpad odevzdat:
– zelené kontejnery (zvony) na sklo,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou.

Bílé sklo – bílé zvony
Patří sem: čiré skleněné lahve.
Nepatří sem: barevné skleněné lahve, tabulové sklo, drátěné sklo, auto-
mobilové sklo.
Kam odpad odevzdat:
– bílé zvony na sklo,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou.

PET lahve a plasty
Patří sem: PET lahve všech barev, lahve a kanystry od drogerie, kelímky
od potravin, prostě vše, co je vyrobeno z plastů, včetně igelitových
obalů.
Kam odpad odevzdat:
– žluté kontejnery na PET lahve,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou,
– PET lahve nezapomeňte sešlápnout! Do kontejneru se tak vejde více
odpadu!

Žluté pytle – Ostatní plasty
Patří sem: veškeré kelímky od jogurtů, másel, salátů apod., lahve 
a kanystry od drogerie, plastové hračky, kbelíky apod., prostě vše, co je
vyrobeno z plastů včetně igelitových (polyethylenových) a mikroteno-
vých obalů.
Nepatří sem: znečištěné plasty, plastové obaly se zbytky barev, olejů 
a potravin.
Kam a kdy odpad odevzdat: žluté pytle, k dostání ve sběrném dvoře,
provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou.

Oranžové pytle a červené kontejnery – Nápojový karton (Tetra Pack)
Patří sem: krabice od džusu, mléka, vína atd., nápojové krabice bez hli-
níkové vrstvy.
Kam odpad odevzdat:
– kontejnery o objemu 240 l rozmístěny po městě,
– oranžové pytle, k dostání ve sběrném dvoře, provozovna Žitavská 689,
Hrádek nad Nisou.

Motivační program – pytle s čárovým kódem
Patří sem: čisté PET lahve (pouze PET lahve, nikoliv ostatní plast), papír.
Nepatří sem: jiné plastové obaly, kanystry, lahve od jaru, aviváží apod.
Kam odpad odevzdat: pytle se svážejí v režimu 1x za měsíc, vždy každé
první pondělí v měsíci od odpadových nádob, nebo je lze odevzdat
každý den v týdnu mimo neděle na sběrném dvoře, provozovna Žitav-
ská 689, Hrádek nad Nisou.

Textil – bílé kontejnery DIMATEX
Patří sem: veškeré čisté nepotřebné ošacení, ložní prádlo, bytové texti-
lie, ručníky, ubrusy, rovněž párovaná obuv.
Nepatří sem: koberce, matrace, netextilní a syntetické materiály, kůže,
plasty, molitan, impregnované textilie, mokré a silně znečištěné textilie.
Kam odpad odevzdat:
– bílé kontejnery s nápisem TEXTIL,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou.

Elektrozařízení – červené kontejnery ASEKOL
Patří sem: žehličky, toustovače, rychlovarné konvice, holicí strojky, klá-
vesnice apod. a do malého otvoru po straně použité baterie.
Kam odpad odevzdat:
– červené kontejnery s nápisem ELEKTROZAŘÍZENÍ,
– sběrný dvůr, provozovna Žitavská 689, Hrádek nad Nisou.

Třiďme odpad v našem městě…
… tak jak se má a udržujme pořádek, aby se nám tu lépe žilo!
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Pozvánka na Hrádecký 
divadelní podzim

Poslední listopadový víkend bude v Hrádku nad Nisou patřit divadlu.
Přehlídka amatérských divadelních souborů se bude konat už po osma-
třicáté. Na své si přijdou děti i dospělí. Za dětským publikem přijede 
v sobotu dopoledne soubor Vojan z Desné s výpravnou pohádkou Ať žijí
duchové na motivy slavného muzikálu autorské dvojice Svěrák–Uhlíř.
Dospělí diváci se tentokrát mohou těšit na tři komedie a pozor, dvě bu-
dou v podání hrádeckých divadelníků. Tradiční páteční zahájení bude
patřit hrádeckému Vojanu a komedii Tři ženy. Sobotní večer pak hrá-
deckému divadelnímu sdružení Pohoda a hře Ani za milion. Sobotní 
odpoledne můžete strávit u komedie Nevěsta k pohledání, se kterou 
vystoupí opět DS Vojan, tentokrát ale z Libice nad Cidlinou. 

Tři ženy
Tři ženy, tři generace, dvě společenské třídy: JoĎlle a JoĎlle, matka 
s dcerou, a stará Madame Chevalier. 

Příběh začíná nedorozuměním. Od té doby každý hraje komedii. Je to
závod s časem, což vyvolává některé otázky. Kdo je žena ve světě práce?
Kdo je to matka? Jakou roli hrají v životě sny, touhy a plány? 

To vše a mnohem víc zjišťuje nejen matka s dcerou, když přeskočí hra-
nici třídy, protože JoĎlle dcera hraje vnučku bohaté Madame Chevalier,
ale i stará madam, vytržená ze své samoty.  

V režii Žanety Krupkové se představí: Helena Svobodová, Alena Sou-
čková a Žaneta Krupková.

Nevěsta k pohledání
Mladý, ne příliš úspěšný malíř Charles je manipulován svojí milenkou do
výhodné svatby s nevěstou k pohledání. Pronajme si prostorný byt a ob-
jedná si v agentuře reprezentativní obsluhující personál k očekávané
návštěvě bohaté rodiny. Dostaví se ale prostá venkovská dívka. Svojí 
bezelstnou a trochu naivní povahou začíná otvírat oči svému pánovi.
Změní on názor na svou milenku a na bohatou nevěstu? Které z dívek dá
přednost? A tak se Charles postupně dostává do kolotoče bláznivých si-
tuací, jak už to v komedii bývá…

Režie Jaroslav Vondruška.

Ani za milion
Jacqueline, byť provdaná za anglického velvyslance, je Francouzka tělem,
duší i původem. Má dvě děti a kufřík s milionem eur, který je ochotna da-
rovat každému, kdo si jej zaslouží. Nenávidí venkov, samotu a obyčejnost.

Lambert ženatý není, manželka od něj utekla. Má duši námořníka 
a žije jen pro svůj maják, o který se stará čtyřiadvacet hodin denně,
sedm dní v týdnu. Miluje venkov, samotu a obyčejnost.

Ptáte se, co mají oba společného? No přece vůbec nic! Ale nedejme
se mást prvními dojmy. V této brilantní detektivní komedii, která obě po-
stavy svede dohromady a navěky spojí tajemstvím, je totiž všechno ji-
nak, než se zdá – každá lež je pravdou, každá pravda lží a jisté je pouze
to, že pod rouškou humoru se skrývá vrah…

Komediografové Roman Vencl a Michaela Doleželová originálně 
dokazují, že i když ve hře vystupuje jeden muž a jedna žena, nemusí se
zápletka točit jen kolem partnerských vztahů.

V režii Jana Sladkého se představí Aurelie Roubalová a Antonín Raban.

Program přehlídky
pátek 23. listopadu
od 19.00 Tři ženy DS Vojan Hrádek nad Nisou

sobota 24. listopadu
od 10.00 Ať žijí duchové DS Vojan Desná – Mladá haluz

od 15.30 Nevěsta k pohledání DS Vojan Libice nad Cidlinou

od 20.00 Ani za milion DS Pohoda Hrádek nad Nisou

Předprodej vstupenek začne 25. října v informačním centru
Brána Troj zemí a na www.evstupenka.cz.

Nové osvětlení památek 
v centru města

Na sklonku léta bylo namontováno osvětlení, zvýrazňující tři nejzajíma-
vější objekty v centru města. 

Nově je nasvíceno průčelí Chrámu Pokoje. Po zkouškách bylo zvoleno
načervenalé osvětlení, které na pískovcových kvádrech působí nejlépe.
Decentního zvýraznění se dočkala také chlouba náměstí, morový sloup
sv. Anny Samotřetí. 

Jediným dosud nasvíceným objektem byl kostel sv. Bartoloměje. Staré
halogenové lampy už ale dosluhovaly, a tak byly nahrazeny také. Vymě-
něno bylo i osvětlení ve fontáně v ploše náměstí, které už bylo rovněž
nefunkční.

Osvětlení dodávala firma NBB Bohemia za cenu 117 346 Kč.
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1. Václavické dožínky
Po zpívání u betléma, masopustním průvodu, Velikonoční jízdě a Svato-
jakubské pouti se ve Václavicích v září konala další akce, která patří pro
změnu k podzimu. Je otázka, zda se v dřívějších dobách ve Václavicích
konaly dožínkové slavnosti, ale vzhledem k množství statků a hospodář-
ských usedlostí v obci nejspíše ano. Každopádně letos se dožínek chopili
dobrovolníci ze spolku Wohlmannův statek v čele s Matoušem Kirschne -
rem. Pro širokou veřejnost připravili program na stejnojmenném statku,
který je díky M. Kirschnerovi postupně rekonstruován. 

Dožínky začaly děkovnou bohoslužbou za letošní úrodu a žehnáním
nově opravené stodoly. Připraveny byly ukázky starých zemědělských
strojů včetně funkčního stabilního motoru. Kdo chtěl, mohl si zkusit se-
kání kosou, které je dnes skoro zapomenutou dovedností, stejně jako 
její naklepávání. Pozornost ale poutalo i řezání a štípání dřeva. Děti mí-
řily spíše k výrobě domečků pro hmyz nebo k psaní nefalšovaným husím
brkem. 

Nečekaným úspěchem skončila soutěž o nejlepší zavařeninu. Oproti
očekávaným jednotlivým vzorkům stála porota před úkolem otevřít,
okusit a posoudit přes šedesát různým ovocem a zeleninou naplněných
skleniček. Což porotu nutně poznamenalo na zbytek odpoledne. Vítěz-
ství ale zůstalo „doma“. Nejlepší byla totiž broskvová zavařenina od Ivy
Červené z Václavic.

Václavické dožínky byly jednou z akcí, kterou se spolek Wohlmannův
statek snaží toto místo oživit. Už zmíněná stodola byla postavena v roce
1908. „Hospodaření“ v předchozích desetiletích málem nepřežila. Letos
se ji díky úsilí Matouše Kirschnera podařilo zachránit, a to včetně mnoha
detailů, které byly při rekonstrukci nalezeny. Novou střechu má i chlév,
před dvěma lety byl rekonstruován Wohlmannův kříž v polích nad stat-
kem. A na jaro se chystá výsadba ovocné aleje.

Evropská pouť 
První říjnová sobota tradičně patří Evropské pouti, která se už od roku
2002 symbolicky koná na česko-polské hranici mezi Oldřichovem a Ko-
paczówem. S myšlenkou setkání obyvatel obce rozdělené státní hranicí
přišel Dietmar Brendler, který se před 85 lety v Oldřichově na Hranicích
narodil. A tak jako mnoho dalších obyvatel musel prožít většinu života
jinde. Dnes se při Evropské pouti setkávají současní i bývalí obyvatelé 
z Trojzemí. Pro mnohé z nich jde opravdu o pouť do míst, kde prožili
mládí. Není se tedy co divit, že se obejde bez atrakcí, nejdůležitější je sa-
motné setkání. 

Po krátkém průvodu od hraničního mostku přes Oldřichovský potok
letos pouť pokračovala trojjazyčnou ekumenickou bohoslužbou v kos-
tele sv. Josefa. V jejím závěru došlo na symbolické dělení chleba. 

Ovocný sad pod kostelem se letos rozrostl o další strom. Tentokrát při-
byla k jabloním a hrušním slíva. Setkání pokračovalo vzpomínáním pod
korunami vzrostlých jírovců a dubů, které ve své barevnosti poskytly 
v krásném podzimním dni pouti příjemné přístřeší.
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Výlet se seniory
Dne 26. 9. 2018 pořádala Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou výlet
pro seniory jak z domů s pečovatelskou službou, tak se k nám přidali 
i senioři z místních seniorských klubů.

Cílem našeho výletu bylo muzeum karnevalových masek v Zákupech.
Tato expozice je jediná svého druhu v České republice a ukazuje historii
výroby masopustního a karnevalového zboží v tomto městě od roku 1884.

Všichni výletníci si mohli zakoupit na místě lampiony, škrabošky, po-
hledy a jiné upomínkové předměty. Při cestě zpět do Hrádku nad Nisou
jsme zakončili výlet v restauraci, kde jsme si dali něco dobrého na zub.

Výlet se podařil a počasí nám přálo.
Mgr. Šárka Jeníčková, ředitelka PS

V loňském roce se na výstavě v Žitavě němečtí zahrádkáři zajímali o naše
hroznové víno, jež pěstujeme na našich zahrádkách již 25 let. Pro velký
zájem jsme při střihu vína v únoru odvezli několik řízků na sekretariát 
v Žitavě a máme zprávy, že pěstování se daří.

Letos se výstava v Žitavě uskutečnila ve dnech 6.–7. října a byla spo-
lečná pro zahrádkáře z Žitavy, z Územní rady Liberec a pro zahrádkáře
ze ZO ČZS Stráž nad Nisou a ZO ČZS Hrádek nad Nisou. V letošním roce
jsme naši výstavu orientovali na zpracování výpěstků, což jsou zavaře-
niny všeho druhu, sladké nebo kyselé, ale především jsme upřednostnili
domácí výrobu marmelád. Zde měl úspěch pečený čaj a rajčatová mar-
meláda. 

Druhým úkolem bylo ukázat návštěvníkům, jak se dají doma bez za-
hrádky pěstovat v květináči různé druhy bylinek, ale i zelenina. Jako
ukázku jsme měli mrkev, ředkev, kedlubnu, cibuli, papričky i rajčátka. 

Hlavním tahákem byly ale takzvané zavřeniny, odborně zvané us-
kladňování ovoce pomocí fermentace. Metoda se používá hlavně na
drobné ovoce. Jedná se o rychlý sběr ovoce, které se do čisté sklenice do

5 minut musí uzavřít čistým víčkem. Skladuje se v suchu, chladnu 
a v tmavé místnosti. Jako vzorek máme již 3 měsíce uzavřeny broskve.
Zkoušíme také jahody, maliny, rybíz, švestky, mirabelky a naše hroznové
víno. V prosinci před Vánoci chceme tyto sklenice otevřít a zjistit, zda to
bude fungovat, nebo ne. Nevíme, zda vystavování již v Hrádku na do-
žínkách a teď v Žitavě nenaruší funkčnost fermentace. Pro informaci
jsme měli v Žitavě postup fermentace tištěn také v němčině, byl o něj
velký zájem, takže brzy došel.

Součástí výstavy byly také výpěstky ze zahrady ZŠ T. G. Masaryka 
v Hrádku, kde pomáháme při výuce v předmětu práce na pozemku. 
Letos jsme vystavovali především jejich dýně, cukety a patizony různých
tvarů. Pro prezentaci využíváme také fotografie umístěné na nástěnce.

Poslední možnost vidět naši výstavu je od 9. října na chodbě infor-
mačního centra v Hrádku nad Nisou. Vystavujeme zde všechno v ome-
zeném množství.

Velkou zásluhu na uskutečnění výstav mají členové naší organizace,
kteří byli schopni v letošním suchém létě vypěstovat něco, co jsme si mohli
dovolit vystavit. A pak také členové výboru organizace, kteří se podílejí na
tvorbě a průběhu výstav. Za tuto práci jim patří veliké poděkování.

Vladimír Béreš, 
předseda ZO ČZS Hrádek nad Nisou

Jak si zahrádkáři z Hrádku získávají Žitavu

Marian Vojtko potěšil nejen
muzikálovými melodiemi

V září proběhl v kostele sv. Bartoloměje koncert Mariana Vojtka. Zpěvák
je dnes znám především díky mnoha rolím v úspěšných muzikálech, pů-
sobí ale i na operní scéně. Koncert v Hrádku se skládal z nejvýraznějších
muzikálových melodií, které patří do Marianova repertoáru. Doplnilo 
jej ale i několik zpěvákových oblíbených písní převzatých od jiných 
interpetů.
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Životní výročí
Občanům, kteří v měsíci září 2018
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme.

70 let Milena Morávková, Alena Vachková
81 let Helga Sekerešová
83 let Vlasta Lopraisová, Michal Buša
84 let Věra Málková, Helmut Prchlík
87 let Jaroslava Brahová, František Dolenský,

Josef Petržilka
90 let Marie Jurčíková
93 let Anna Šedivá

Monika Korbelářová,
matrikářka

1110. ãíslo,říjen 2018tip na výlet

Na přelomu října a listopadu se pomalu loučíme s akcemi pod širým ne-
bem. Seznam zajímavých akcí kolem nás je tak plný především koncertů
a divadelních představení. Vyrazit ale ještě můžete na některý z hradů 
a zámků, kde končí sezóna až na konci října. 

26. říjen – Poletíme? Chce to tour – Klub Na Rampě Jablonec
Skvělá kapela, která díky netradičnímu nástrojovému obsazení dobře
zvládá punk stejně jako jazz…

28. říjen – Rozloučení s hradem – hrad Trosky
Sváteční den plný sokolnických ukázek, písní flétnového dua a jízd na
ponících. 

29.–30. říjen – Strašidelná ZOO – ZOO Liberec
Zoo bude otevřená mezi 17. a 21. hodinou. Čekají na vás osvětlené ex-
pozice, setkání s ošetřovateli u jednotlivých pavilonů, strašidla a tajemné
atrakce pro děti i dospělé. 

31. říjen – Luboš Pospíšil a 5P – KC 101010 Vratislavice
Koncert matadora české hudební scény s nezaměnitelným hlasem.

3.–4. listopad – Prohlídky pro opozdilce – zámek Zákupy
Tradiční prohlídky pro ty, co je nestihli v sezóně. Letos budou oboha-

ceny o ukázky z velkého orchestrionu z 19. století v předpokoji císařova
apartmá. 

8. listopad – Tomáš Klus – KD Liberec
Tomáš Klus a kapela Cílová skupina projedou republiku s novou deskou
"SpOlu".

16. listopad – Na stojáka! Miloš Knorr – než začnu – Jablonné
v Podještědí
Stand-up comedy netřeba představovat. Jde o sólový výstup baviče. Je
to výzva bavit jen za pomoci mikrofonu, vlastních příběhů, a to v přímé
komunikaco s publikem. Totéž platí pro celovečerní představení One -
KnorShow. Věra Baumgartnerová

Tip na výlet
V minulém čísle jsme se společně vydali objevit krásu Mumlavských vo-
dopádů. A protože říjen je letos nebývale teplý a krásný, u výletů do pří-
rody zůstaneme i v říjnovém tipu na výlet. Opět pojedeme směrem na
východ, tentokrát na Semilsko. Najdeme tady jedinečnou Riegrovu stezku,
která spojí příjemnou procházku s poznáním.  

Riegrova stezka
Naučná stezka vede přírodní rezervací Údolí Jizery. Nabízí celkem 15 za-
stavení věnovaných ochraně přírody, fauně a flóře, geologii, turistice 
a technickým zajímavostem v údolí. Informační panely umístěné na její
trase poskytují základní seznámení s přírodním bohatstvím a historií re-
zervace. Jsou bohatě doplněné ilustračními obrázky a fotografiemi. Nic
se ale nevyrovná skutečnému pohledu na přírodní krásu tohoto úchvat-
ného místa. 

Výchozím bodem stezky je rozcestí Bítouchov, kam se dostanete po
červené značce z centra Semil. Cesta vede kolem několika vyhlídek, 
z nichž je krásný pohled na řeku Jizeru a její údolí. K nejatraktivnějším
místům patří vstupní skalní brána u Bítouchova, skalní soutěska se stě-
nami vysokými až 40 metrů, vytvořená řekou Jizerou v masivu žuly. Pře-
konáme ji po 77 m dlouhé visuté lávce vybudované 5,5 m nad hladinou
řeky. 

Trasa dlouhá zhruba 5,5 kilometru končí v Podspálově na soutoku řek
Jizery a Kamenice. Zde můžete navštívit 90 let starou hydroelektrárnu,
kde vodu na turbínu přivádí 1 300 metrů dlouhý tunel vylámaný ve
skále. Poté se můžete napojit na modrou značku, která vás po horní
hraně údolí, tzv. Kamenickou stezkou, zavede zpět do Semil. Tato trasa
byla veřejnosti zpřístupněná už v roce 1941 a také na ní se nachází
spousta nádherných vyhlídek.

Riegrova stezka je kouzelné místo, kde zapomenete na shon a ruch
všedních dní. V podzimních měsících je zde obzvlášť krásně. Nezbývá,
než přát si, ať hezké počasí, které jsme si mohli užívat v minulých dnech,
vydrží co nejdéle. Věra Baumgartnerová

Pozvánka k sousedům

Poděkování
Domov u Spasitele, středisko Husitské diakonie 

ve Frýdlantu, by chtěl touto cestou co nejsrdečněji poděkovat
městu Hrádek nad Nisou za finanční podporu 

v roce 2018 ve výši 20 000 Kč. 
Díky Vaší podpoře můžeme zkvalitnit 

a zlepšit služby našim klientům.

Ještě jednou moc děkujeme.

Eva Crhová – ředitelka Domova



Po úspěšných postupových kolech v regionálním a krajském kole se 
Cvičení Lída za podpory města Hrádku nad Nisou s jedenácti svěřenci
zúčastnilo republikové soutěže České asociace sportu pro všechny – Me-
dvědí stezkou. Konala se v půvabném terénu v okolí říčky Chrudimky od
8.–10. 6. 2018.

Do Horního Bradla v pardubickém kraji přijely výpravy z devíti krajů.
V sobotní republikové soutěži startovalo 134 dvoučlenných hlídek od
mladších žáků II po dorostence (celkem 4 kategorie dívek a chlapců).
Všichni si prověřili úroveň znalostí a dovedností z oblasti cvičení a po-
bytu v přírodě: lanové aktivity, zdravovědu, vlastivědu, nauku o přírodě,

míření – střelbu z praku, součinnost týmu, tábornické dovednosti, od-
had vzdálenosti, silové schopnosti, orientaci v terénu. Závodníci absol-
vovali profilem náročnou trať o délce asi 6 km. Účastníci měli možnost
využít nabídku pohybových aktivit v rekreačním areálu, jako například
bazén včetně welness, hřiště na míčové hry, bowling apod. Doplňko-
vým programem byl noční orientační běh. Ten absolvovalo přibližně pa-
desát hlídek s čelovkami. Soutěžící se postupně nořili do tmy a vytvářeli
v okolí areálu kouzelný obraz podobný svatojánské noci. 

V neděli dopoledne byly vyhlášeny výsledky nočního orienťáku, hlavní
soutěže – Medvědí stezky a také nejlepšího kraje, který si odvezl putovní
pohár. Liberecký skončil v bodování na krásném 2. místě. 

Z hrádeckých hlídek si stříbro přivezla hlídka ve složení Sabina Piko-
rová, Šárka Čížová (SŽ IV), zlato vybojovala hlídka Stanislav Patočka, 
Tomáš Křenek (SŽ IV) a další zlato hlídka Jakub Vích, Barbora Vodráž-
ková (SŽ III). Každý, kdo závodil, si zaslouží ocenění, protože prokázal
nesporné kvality v náročných podmínkách republikové soutěže.

Hrádecké děti uspěly i v republikovém kole 
Medvědí stezky

Časovka poprvé i s běžci
Časovka do vrchu vznikla před 14 lety, původně jen díky hecování něko-
lika kamarádů, kdo že se dokáže rychleji dostat do sedla pod Popovkou.
Letos se už konala po třinácté, jezdí na ni nejen hrádečtí a pro někoho je
podzimním ukončením závodní sezony. Letošní ročník přinesl jednu no-
vinku: na start se mohli postavit také běžci.

Přesně 50 sportovců po jednom vyráželo z areálu Orel na 6 km dlou-
hou trať s převýšením 270 m. V kategorii cyklistů se sešla velká konku-
rence. Celkově se závod zrychlil, ještě nikdy v historii nebylo hned 5 zá-
vodníků v cíli dřív než za 19 minut. Pod 20 minut závod letos zajelo 8 lidí
a před rokem pouze 4!

Padl také dosavadní traťový rekord 17:48, který poslední dva roky dr-
žel hrádecký Ivo Machek. Překonali ho hned dva jezdci – Zbyněk Růžička
s časem 17:08 a Jakub Svoboda s časem 17:32 (oba vítězové svých kate-
gorií).

V kategorii běžců zaběhl nejlépe hrádecký Pavel Vachula, kterému by
jeho čas 28:42 stačil na 35. místo v celkovém pořadí cyklistů. Porazil tedy
8 cyklistů a cyklistek.

Úspěch šipkařů z Bažin
Vynikajícího úspěchu dosáhla teprve jedenáctiletá Sandra Doležalová,
která byla nominována do reprezentačního družstva České republiky
šipkařů juniorů na Mistrovství Evropy do Italského Caorle konaného 
9.–16. 6. 2018. Zde družstvo juniorů ČR získalo titul mistra Evropy.
Sandra byla nominována do reprezentace pro výborné výsledky mezi
dospělými a na nominačním turnaji v Praze, kde hrály všechny kategorie
dohromady, skončila 3. a 7.

Sandra hraje za dospělé extraligu Pitbull Bažiny a ženské družstvo 
Pitbulky Bažiny, které získalo na mistrovství republiky vynikající 5. místo
v konkurenci republikové špičky, se neztratilo a pěkně soupeře prohá-
nělo. Kdyby se nedohrávalo mistrovství republiky až další den, kdo ví,
jak by to dopadlo. První den totiž hrály Pitbulky špičkové šipky, ale
druhý den jim to přestalo tak padat. Pitbulky hrají v sestavě: Monika Do-
ležalová, Sandra Doležalová, Aneta Morgensternová (Hrádek nad 
Nisou), Lucka Čechová (Nový Bor), Klára Škodová (Chotyně), Gabriela
Fajtlová (Jablonec nad Nisou). Myslím si, že toto družstvo bude v příš-
tích letech hrát o nejvyšší příčky.

Famózního úspěchu dosáhla Tequila Bažiny, která nejprve 18. 2. 2018
získala 5. místo ve finále Českého poháru. Potom suverénním způsobem
vyhrála Libereckou Extraligu. Nejprve základní část a potom v playoff ve
finále porazila favorizovaný Dexterous, A, Krásný les 2 : 0. A nakonec to
Tequila podtrhla na červnovém mistrovství ČR v Králíkách, kde se sešlo
40 nejlepších družstev republiky. A opět obsadila vynikající 5. místo.

Tequila hraje ve složení: Pavel Doležal (kapitán), Petr Jíra, Lukáš Ka-
laš, Josef Jíra, Josef Šrajbr (Hrádek nad Nisou), Lukáš Babuka (Bulovka),
Daniel Chýlek (Nový Bor), Enrico Pietsch, Marek Pudelko (Zittau), Jiří
Peleška (Varnsdorf).

Vynikající úspěchy hráčů Bažin malinko kazí Pitbull Bažiny, který skon-
čil v extralize na sestupových příčkách. Hráči Bažin hrají v nových krás-
ných prostorách. Dovoluji si tvrdit, že nejlepších v kraji. Zvu všechny 
příznivce šipek, ať si přijdou k nám zahrát. Každou středu a pátek máme
u nás tréninkový turnaj.

Šipkám zdar. Jaroslav Brožík
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Policie informuje

Od konce září jezdí Libereckým krajem několik nových vozů Zdravot-
nické záchranné služby. Díky obměně vozového parku vyjíždějí zdravot-
níci na pomoc lidem v deseti nových Mercedesech a čtyřech Škodách
Kodiaq. Nové jsou i některé referenční vozy (4 Škody Rapid a 1 Škoda
Octavia).

Stará auta, která záchranka nahrazuje, ze silnic nezmizí. „Předpoklá-
dáme, že po důkladném technickém servisu budou nadále sloužit jako
záložní vozidla,“ řekl ředitel ZZS LK Luděk Kramář. V této souvislosti řekl,
že situace, kdy některé sanitní vozy měly najeto přes 200 000 kilometrů,
byla již krizová. A počty najetých kilometrů byly také hlavním kritériem
pro rozhodnutí kde a které konkrétní vozy budou nahrazeny. „Nezna-
mená to, že bychom nepotřebovali vyměnit i některá jiná auta, některá
jsou v provozu sedm a více let. Musíme ale vycházet z finančních pro-
středků, které máme,“ vysvětlil. Do celkové ceny vozů se totiž nepromítá
jen pořizovací částka za tovární vozidlo, velkou položku tvoří zejména
přestavba aut na sanity. Znamená to nejen polepy, ale zejména instalaci
komunikační techniky a zdravotnického vybavení. „Potřebujeme, aby do
aut bylo například možné nasadit elektrická nosítka, aby v nich byly spe-
ciální zásuvky pro zapojení inkubátorů nebo třeba držák na připevnění
kontrapulzace, což je přístroj na transport pacienta v přímém ohrožení
života. To některé starší vozy nesplňují,“ uvedl. Své vlastní postřehy, které
vycházejí z dlouholetých zkušeností z výjezdů, do vybavení sanit pro-
mítli i sami záchranáři. Právě oni nejlépe vědí, na jakém místě kde a co
v sanitě potřebují. „Je v našem zájmu, abychom při práci pro pacienty
měli vše po ruce, aby vybavení vozů bylo co nejúčelnější. Snad se nám
to podařilo,“ zdůraznil Kramář.

Celková cena nových vozů Mercedes je 41,5 milionů korun. Přes 
28 milionů z této částky poskytl dotací Liberecký kraj, zbytek hradí 

záchranka z vlastních zdrojů. Sanitky dodává na základě rámcové
smlouvy firma Fosan. Dalších 12 vozů předá záchranářům v příštích dvou
letech. Deset sanit z celkového počtu bude mít i samonakládací nosítka
s nosností 300 kg pro těžké pacienty. Za kompletní zakázku ZZS LK za-
platí 92 milionů korun.

Za lékařské vozy randez vous Škoda Kodiaq liberecká záchranka 
z vlastních zdrojů zaplatila 6 milionů korun, referenční vozy stály necelé
dva miliony, které byly téměř kompletně pokryty z dotace od Liberec-
kého kraje.
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Od podzimu do jara ztěžují řidičům i chod-
cům pohyb na silnici zhoršené klimatické
podmínky. Déšť, mlha, popadané listí, ná-

ledí či sníh jsou příčinou celé řady doprav-
ních nehod. Avšak nejen zhoršené klimatické

podmínky a snížená viditelnost, ale také nevyho-
vující oblečení bývá přímým důsledkem tragických dopravních nehod
střetu s chodci a cyklisty.

Snížená viditelnost není jen noc. Je to situace, kdy účastníci silničního
provozu dostatečně zřetelně nerozeznají jiná vozidla, osoby, zvířata
nebo předměty na pozemní komunikaci, 
například od soumraku do svítání, za mlhy,
sněžení, hustého deště nebo v tunelu. 

„Pohybuje-li se chodec mimo obec za
snížené viditelnosti po krajnici nebo po
okraji vozovky v místě, které není osvětleno
veřejným osvětlením, je povinen mít na
sobě prvky z retroreflexního materiálu umís-
těné tak, aby byly viditelné pro ostatní
účastníky provozu na pozemních komu nika-
cích“. Tato povinnost vyplývá z § 53, odst. 9
zákona č. 361/2000 Sb., o provozu na po-
zemních komu  nikacích (zákon o silničním
provozu).

Vidět a být viděn. Na to by mě li myslet
všichni chod ci. Řada z nich se totiž do-
mnívá, že když oni auto vidí, vidí i řidič je.
To je ale velký, a často bohužel tragický
omyl. 

Viditelnost chodce
Důležitá je především spodní část těla, tj.
barva kalhot a bot a např. kočárku, který 
tlačíme před sebou a je tak vidět první. 
Reflexní materiály je nejlepší umístit na nej-
více se pohybující část – upoutá tak větší
pozornost.

Viditelnost cyklisty
Jízdní kolo musí mít vždy odrazku přední, zadní, boční a na pedálech.
Za snížené viditelnosti ještě navíc přední a zadní osvětlení. Ideálním do-
plňkem povinné výbavy je reflexní proužek na kotníku.

Rady pro zvýšení viditelnosti:
Noste pestré oblečení!
Používejte reflexní a fluorescenční materiály a kombinujte je, abyste

byli dobře vidět za světla i tmy!
Reflexní prvky umístěte nejlépe na zápěstí ruky, blízko ke kolenům 

a do úrovně pasu vždy směrem do komunikace (cyklisté také na přilbu
a kolo)!

Dětem pořiďte oblečení, školní brašny 
a doplňky opatřené reflexními a fluores-
cenční bezpečnostními prvky!

Reflexním prvkem opatřete i kočárek,
protože s ním vjíždíte na komunikaci dříve,
než na ni vstoupíte vy!

Nezapomeňte na zadní část těla. Při chůzi
s baterkou, svítilnou nebo použitím světla 
v mobilním telefonu jste vidět jen zepředu!

Reflexní a fluorescenční předměty nejsou
drahé. Různé přívěsky, nášivky, samolepky,
pásky apod. pořídíte v galanteriích nebo 
v obchodech s jízdními koly za rozumné
ceny. I Policie ČR se dlouhodobě zaměřuje na
osvětu chodců a jejich zviditelňování v rámci
silničního provozu. Od podzimu 2015 do
současnosti vydali policisté v rámci přímého
výkonu služby neoznačeným chodcům té-
měř 100 000 reflexních pásků a v této akti-
vitě budou pokračovat i nadále.

Právě naše viditelnost zásadně ovlivňuje
to, zda se nám řidič vyhne, nebo nás srazí.
BUĎTE VIDĚT!

por. Mgr. Lenka Dvořáková
Koordinátor prevence kriminality

Krajské ředitelství policie Libereckého kraje

Liberečtí záchranáři v nových vozech
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Poděkování
Rád bych s odstupem času poděkoval všem, kteří přijali nabídku být součástí kandidátky 
sdružení nezávislých kandidátů Hrádek potřebuj změny!

Rád bych také poděkoval všem našim rodinným příslušníkům, kteří to v posledních 
dnech před volbami s námi neměli jednoduché, samozřejmě všem sympatizantům 
a příznivcům. Náš výsledek je i vaše zásluha.

V neposlední řadě také moc a moc děkuji vám
všem, kteří jste nás ve volbách podpořili, výsledek
82,73 % je na bezmála osmitisícové město exklu-
zivní, ale také samozřejmě zavazující k další práci,
která nás teď další roky čeká. Společně musíme do-
končit veškeré rozdělané projekty. Jsme připraveni,
stejně jako v předchozích obdobích, komuni kovat
se všemi, kteří o to budou mít zájem a kteří budou
přichá zet s dobrými myšlenkami pro naše město.

Těším se na další čtyři roky tvrdé společné práce
s vámi všemi.

ANGLIČTINA PRO KAŽDÉHO
soukromé kurzy, doučování, 

příprava ke zkouškám, angličtina ve firmách

tel: +420 732 929 382
e-mail: jazyky.kmetova@gmail.com
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